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O interfakultetnem zavodu za inozemske Jugoslovane 
V lanski 11. in 12. številki ..Slovenskega Pravnika" je objavil dr. Ivan Tomšič daljšo 

študijo z naslovom: Nekaj misli glede znanstvenega dela o inozemskih Jugoslovanih. 
Študija sama je zbudila že precej odmeva in komentarjev v javnosti. Predlog, ki ga je 
dr. Tomšič stavil, da bi se v Ljubljani na univerzi ustanovil poseben ..Interfakultetni 
zavod za inozemske Jugoslovane" je bil povsod brez pridržka sprejet. Tudi je splošna 
želja, da bi se ta zavod čimprej ustanovil. 

Misli, ki jih je razvil predlagatelj, so v kratkem naslednje: Izven meja kraljevine 
Jugoslavije živi skupno 2,524.300 Slovencev, Hrvatov in Srbov. Ti žive zunaj deloma 



kot izseljenci, deloma pa kot manjšine. Na izseljence odpade od skupnega števila 1,113.500, 
na narodne manjšine pa 1,470.800 Jugoslovanov. Skoraj polovica vseh izseljencev in 
manjšin pa odpade na Slovence, to je okoli 1,200.000 in sicer na manjšine 700.000, na 
izseljence pa približno 500.000. S tem je tudi utemeljen predlog, da bi moral biti sedež 
tega zavoda na slovenski univerzi, saj je polovica vseh zamejskih Jugoslovanov Slo
vencev. Za nas pa je važno in težko dejstvo zlasti še to, da predstavljajo zamejski Slo
venci skoraj polovico slovenskega naroda. V nadaljnjem pravi predlagatelj, da bi bilo 
p o t r e b n o točno določiti pravice in dolžnosti, ki jih ima domovina do inozemskih 
Jugoslovanov, ter pravice in dolžnosti, ki jih imajo ti v tujini do svoje domovine. Po
trebo znanstvenega preučevanja teh problemov vidi tudi v tem, da zavisita od takega 
dela tudi pravilna ureditev in uspeh narodnoobrambnega dela. P r e d m e t znanstve
nega raziskovanja in preučevanja bi morali biti načeloma vsi pojavi življenja poedincev 
in njih zajednic. Glede n a l o g pa poudarja sledeče: Problemi Jugoslovanov v tujini 
se morajo raziskovati in obravnavati skupno, sistematično, metodično in objektivno 
brez političnih tendenc. Na podlagi dognanega se bo mogel najti način, kako povezati 
naše rojake na lastno kulturno in narodno zajednico in kako zaščititi njihove interese 
v tujih državah. Predlog je v vseh ozirih obrazložen in utemeljen. 

K predlogu bi morda morali ugotoviti žalostno dejstvo, da je bil v tako konkretni 
obliki stavljen šele po 20 letih svobode dela slovenskega naroda. Vse dosedanje narodno-
obrambno delo, ki bi moralo temeljiti na natančnem proučevanju vseh vprašanj, se je 
tako razdrobilo in ni obrodilo pravega sadu. (Krivda seveda ni na predlagatelju.) Po
polnoma pravilen je predlog, da bi bilo treba vse naše narodnoobrambno delo koordini
rati. Tudi se nam zdi pravilno poudarjanje izseljeniškega vprašanja. To je brez dvoma 
naše najtežje socialno vprašanje, ki zadeva vse Slovence, tudi naše manjšine. Potreba 
tega študija se nam kaže tudi v nekoliko drugačni luči in zahteva drugačne metode, kar 
pravilno poudarja predlagatelj. Kajti manjšine predstavljajo del slovenskega naroda, ki 
živi še vedno na svoji zemlji. Vprašanje mednarodnih meja, kot so bile postavljene po 
svetovni vojni, za nas ne sme pomeniti nekaj, kar bo in mora ostati. V tem pogledu 
mnogo grešimo. Zlasti danes, ko stojimo pred velikimi svetovnimi spremembami, ne bi 
smeli gledati na to kot na nekaj, kar bo za vedno ostalo. Mnogo smo sicer grešili in se 
nismo dovolj zanimali za naše narodne manjšine v okviru vprašanja celotnega slo
venskega naroda. Zato pa ne smemo še danes deliti v nobenem primeru našega manjšin
skega vprašanja od splošnega slovenskega. Slovenci tu in onstran meja so celota. Novi 
zavod bi si brez dvoma pridobil z znanstvenim raziskavanjem naših manjšinskih pro
blemov mnogo zaslug za vzgojitev generacij, ki bi gledale na slovenski problem kot na 
celoto, brez ozira na sedanje in morda bodoče meje. 

Vprašanje izseljencev pa se nam zastavlja kot zgolj socialno vprašanje slovenskega 
naroda tu in onstran meja. Rešitev tega vprašanja zavisi od nacionalne in socialne re
šitve vsega slovenskega naroda. 

Položaj za vse naše zamejce pa je danes gotovo zelo težak. 
Dr. Tomšič predlaga ustanovitev zgolj znanstvene ustanove. Skoraj istočasno kot 

dr. Tomšič je stavil Hrvat dr. Ivan Esih predlog za ustanovitev ..Instituta za Hrvate 
u inostranstvu". Obrazložil je ta predlog tako, da je treba osredotočiti vso skrb za 
Hrvate izven banovine Hrvatske v kakem društvu ali institutu. Namen tega društva, 
oziroma instituta bi bil torej zgolj kulturno-politični. S te strani Slovencem ne manjka 
ustanov in društev. Delo pa je zelo neenotno, razcefrano in ni organizirano, tako, kot bi ne 
bilo to vprašanje najtežje vprašanje vsega slovenskega naroda, ampak vprašanje poedinih 
političnih skupin in celo posameznikov. Ustanovitev gornjega instituta in izpopolnitev 
vsega narodnoobrambnega kulturno-političnega dela bi mnogo pomenila za rešitev tega 
našega najtežjega problema. ž/. 
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